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 برنامه ریزی برای افزایش
 ۳ برابری سرمایه صندوق 
بیمه فعالیت های معدنی

مدیرعامــل صنــدوق بیمــه ســرمایه گذاری  فعالیت هــای 

معدنی با تاکید بر لزوم افزایش سرمایه صندوق بیمه با 

هدف کمک به فعالان معدنی کشور، از برنامه ریزی برای 

افزایش بیش از سه برابری سرمایه آن به یک هزار و ۷۰۰ 

میلیارد تومان خبر داد. فرید دهقانی با اشاره به افزایش 

ســرمایه صنــدوق از ۱۴۶ میلیــارد تومــان بــه ۵۰۰ میلیارد 

تومان، خاطرنشان کرد: این مهم، افزایش اعتبار صندوق 

نزد بانک های عامل را به دنبال داشت. وی گفت: امسال 

قصد داریم با توجه به نرخ ارز، تورم و بالا رفتن هزینه های 

معدن کاری، این عدد را به یک هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 

افزایــش دهیــم و به همین منظور مصوبه های ابتدایی را 

ثبت کرده و در حال تدوین گزارش حسابرسی آن هستیم.
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در مجمع عمومی شرکت صنایع مس افق کرمان 
مطرح شد؛

 عزم جدی 
 »صنایع مس افق« 

 برای جذب 
پروژه های صنعتی و خدماتی

مجمع عمومی عادی ســالانه صاحبان ســهام شرکت 
صنایــع مــس افــق کرمــان) ســهامی عــام ( بــه  منظور 
ارائه گزارش عملکرد سال مالی منتهی به 30 اسفند 
1399،با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شد.در 
این مجمع، صورت های مالی شرکت شامل ترازنامه و 
گزارش سود و زیان و میزان سود سهامداران شرکت 

ارایه شد و مورد تصویب قرار گرفت.
 ایــن مراســم بــا حضور مدیران صنعــت مس و حدود 
66/4 درصد از ســهامداران شــرکت، در محل ســالن 
چنــد منظــوره مجموعــه گردشــگری و پذیرایــی پالیــز 

تشکیل شد.
مهنــدس زینلــی، مدیرعامــل شــرکت صنایــع مــس 
افــق کرمــان، در ابتدای جلســه از حضور ســهامداران 
در مجمــع عمومــی قدردانــی کــرد و اظهــار امیــدواری 
نمــود: در ســال تولیــد، پشــتیبانی ها و مانــع زداییها 
با برنامه ریزی های صورت گرفته و تلاش  مضاعف، 
بتوانیــم رونــد رو بــه رشــد بهتــری نســبت به گذشــته 

داشته باشیم.
وی حفظ کرامت انسانی، توسعه پایدار، سودآوری و 
شفافیت مالی و عملیاتی را ارزش های اصلی شرکت 
برشمرد و در ادامه  به وجود بیش از 46 قرارداد فعال 
در شرکتهای تابعه اشاره نمود و خاطر نشان کرد: در 
شرکت صنایع مس افق کرمان، عزم جدی برای جذب 
بیشتر پروژه های صنعتی و خدماتی آغاز شده است.
مدیــر عامــل هلدینــگ صنایــع مــس افــق کرمــان در 
بخشــی از گــزارش عملکــرد ایــن شــرکت بــه مجمــع 
عمومی، به اهم برنامه های استراتژیک هلدینگ به 

شرح ذیل اشاره کرد:

توسعه حوزه تامین نیروی انسانی
اســتفاده حداکثــری از کارخانــه ســولفور ســدیم و راه 

اندازی خط پرک
توسعه ناوگان ماشین آلات در شرکتهای تابعه

خرید و فروش سهام در کارگزاری های استان کرمان
نظارت دقیق بر عملکرد بودجه و بودجه عملیاتی از 

طریق BI و مدیریت حسابرسی
ساخت پالایشگاه در شهرستان رفسنجان

ساخت دی کلینیک در شهر مس سرچشمه
تکمیل احداث پروژه ســاخت ورزشــگاه شهدای مس 

رفسنجان
زمینــه ســازی جهــت ورود برخــی از شــرکتهای تابعــه 

به بورس
ورود و بهره برداری از معادن کوچک مقیاس

در ادامه گزارش مالی شرکت توسط ایشان ارائه شد 
و ایشان عنوان داشت: با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفته توســط هلدینگ ســرمایه گذاری مس 
سرچشــمه انشــاالله به زودی شــاهد حضور پر قدرت 

شرکت در بازار فرابورس خواهیم بود.
در پایان مدیرعامل هلدینگ صنایع مس افق کرمان، 
از همراهــی مدیریــت ارشــد و معاونــان شــرکت ملــی 
صنایــع مــس ایران، صندوق بازنشســتگی، هلدینگ 
سرمایه گذاری مس سرچشمه و اعضاء هیئت مدیره 
شرکت صنایع مس افق کرمان، سهامداران شرکت، 
مدیران ستادی، مدیران عامل شرکتهای تابعه، اعضاء 
هیئــت مدیــره شــرکتهای تابعــه و کلیــه همــکاران در 
شرکت صنایع مس افق کرمان جهت پیشبرد اهداف و 
آرمان های این شرکت، قدردانی و تشکر کرد و اظهار 
داشت:  امیدواریم با همدلی و همکاری همه پرسنل 
این شرکت، در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی 
ها  در جهت رسیدن به اهداف نظام مقدس جمهوری 

اسلامی گام های بلندی برداریم.
پس از ارائه گزارش هیئت مدیره شرکت صنایع مس 
افق کرمان به مجمع عمومی عادی ســالانه صاحبان 
ســهام  و گزارش حســابرس،  جناب آقای دکتر شــیخ 
ریاســت مجمــع در خصــوص تقســیم ســود ســهام، 
پرداخــت مبلــغ 250 ریــال بــه صــورت نقــدی بــه ازای 
هر ســهم، به ســهامداران را تصویب نمود. همچنین 
تعییــن حســابرس و بــازرس قانونــی و تعییــن روزنامه 
کثیرالانتشــار از دیگــر اقدامــات ایــن مجمــع بــود. بــر 
ایــن اســاس بــه موسســه حسابرســی کاربــرد تحقیق 
)حسابداران رسمی( به عنوان بازرس اصلی و موسسه 
حسابرسی کوشا منش )حسابداران رسمی( به عنوان 
بازرس علی البدل برای سال مالی منتهی به 29 اسفند 
1400 از دیگــر مصوبــات این مجمع بود، در خصوص 
انتخاب روزنامه کثیر الانتشــار نیز مقرر شــد روزنامه 
اطلاعــات بــه عنــوان روزنامــه کثیرالانتشــار و روزنامه 
کرمان امروز به عنوان روزنامه محلی شرکت در نظر 
گرفته شود. لازم به ذکر است شرکت صنایع مس افق 
کرمان از شرکت های تابعه هلدینگ سرمایه گذاری 

مس سرچشمه است.

مدیرکل تعزیرات استان کرمان از مس شهید 
باهنر بازدید کرد؛

مهر تایید بر عملکرد موفق 
»صنایع مس شهید باهنر«

مدیــرکل تعزیــرات حکومتی اســتان کرمان از شــرکت 
»صنایع مس شهید باهنر کرمان« بازدید و از نزدیک 
با نحوه فعالیت این مجموعه آشنا شد.ارسلان میری 
در بازدیــد از کارخانه هــای این شــرکت، بــا قدردانی از 
تلاش های صورت گرفته، فعالیت صنایع مس شهید 

باهنر را مثبت ارزیابی کرد.
ارسلان میری بیان داشت: با توجه به نامگذاری سال 
1400از سوی مقام معظم رهبری به نام»تولید،پشتیبانی 
ها،مانع زدایی ها« همه ما مکلف به حمایت از بخش 
تولیــد و رفــع موانــع موجود هســتیم که این مســاله را 

تعزیرات حکومتی در میدان عمل ثابت کرده است.
میــری افــزود: تعزیــرات حکومتی همــواره حامی تولید 
کنندگان بوده و حمایت از واحد های تولیدی یکی از 
اهداف سازمان تعزیرات حکومتی می باشدو علاوه بر 
اینکــه  بــا متخلفین احتمالــی در حوزه اقتصادی طبق 

قانون برخورد خواهد شد.
مدیرکل تعزیرات استان درپایان بیان داشت :حمایت 
قاطــع همــه ارکان حاکمیــت از چنیــن مجموعــه هــای 
موفــق امیــد بــه آینــده در بیــن جوانــان و کارآفرینان را 

فراهم می سازد.
گفتنی است در ابتدای این بازدید ضیائی مدیر عامل 
شرکت گزارشی از نحوه فعالیت این مجموعه تولیدی 
ارائه داد و گفت:این شرکت بزرگترین مجتمع صنعتی 
ارتبــاط دهنــده معــادن مــس و روی کشــور بــا صنایــع 
تولیــدی بــه شــمار مــی رود و از پنــج کارخانــه: ذوب و 
ریخته گری، نورد،کســتروژن و کشــش، لوله مســی و 
سکه زنی تشکیل شده است و یک شرکت پویا بوده که 
با تبادل تجارب و همکاری با سایر شرکتها،محصولات 
خود را مطابق استانداردهای روز دنیا عرضه می کند.

ضیائی گفت از جمله مهمترین دستاوردهای شرکت 
در ســال 99، افزایــش 131 درصــدی ریالــی کل فروش 
نســبت بــه ســال 9۸، افزایــش 19 درصدی تنــاژ تولید 
نســبت بــه ســال گذشــته، رشــد 136 درصــدی ســود 

عملیاتی و 124 درصدی سود خالص بوده است.
وی گفت در راستای جهش تولید، نشان ممتاز شستا 
در تحقق جهش تولید برای افزایش تولید قابل توجه 
در ســال 99 توســط وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
بــه مــس باهنــر اهدا شــد. وی اضافه کرد در ســال 99 
رشد خوبی در تولید و افزایش سود خالص داشته ایم. 
جمع کل صادرات سال 9۸ برابر با 931 تن بوده که در 
سال 99 به 1504 تن رسید که با 62 درصد افزایش در 
تناژ و 26۸ درصد افزایش در ارزش همراه بوده است.

براســاس ایــن گــزارش مقصــودی معــاون تکنولــوژی و 
توسعه و عضو هیئت مدیره و نوریان معاون بازاریابی 
و فروش مس باهنر نیز به ترتیب گزارشی از طرح های 
توســعه و اقدامــات بومــی ســازی شــده و نیز وضعیت 

صادرات و فروش در این شرکت را ارائه کردند.

 رشد 21 درصدی فروش 
نسبت به مدت مشابه سال 99؛

 سیر صعودی 
 فروش آهن اسفنجی 
»توسعه آهن و فولاد 

گل گهر«
شــرکت توســعه آهن و فولاد گل گهر موفق به کسب 
رشــد 21 درصــدی فــروش محصــولات خود نســبت به 
مــدت مشــابه ســال 99 شــد. مصطفــی روســتا مدیــر 
بازاریابی و فروش این شرکت گفت: همواره توجه ویژه 
به حفظ حاشــیه ســود ضمن رعایت عدالت، انصاف 
و خوشنامی شرکت در فروش محصولات در بازارهای 
مختلف، مدنظر بوده اســت و اکنون شــرکت توســعه 
آهــن و فــولاد گل گهر ســهم 40 درصــدی از بازار آهن 
اســفنجی کشــور را در اختیــار دارد و بزرگتریــن عرضه 

کننده این محصول است.
وی افــزود: بــه همیــن منظــور و در چارچــوب ســهمیه 
ابلاغی وزارت صمت جهت عرضه محصولات در زنجیره 
فولاد کشور،این شرکت توانست با فروش ۸۸15۸4 تن 
آهن اسفنجی در سه ماهه اول سال 1400 نسبت به 
فروش ۷29915 تن محصول تولیدی در مدت مشابه 
ســال 99 به افزایش 21 درصدی دســت یابد و نســبت 
به فروش 6319۸1 تن آهن اســفنجی تولیدی در ســه 
ماهه اول سال 9۸ افزایش 39 درصدی فروش در مدت 

مشابه را تجربه کند.
روستا خاطرنشان کرد: شرکت توسعه آهن و فولاد بر 
این باور است در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی 
هــا؛ یکــی از راه های رســیدن بــه خودکفایی در عرصه 
هــای ملــی و بیــن المللی، افزایش دانــش و توانمندی 
در حــوزه بازرگانــی و فروش کارآمد محصولات تولیدی 
شرکت است. در همین راستا؛ این شرکت با نگاه به 
آینــده و توســعه ســبد محصولات، به دنبــال بازاریابی  
محصــولات خــود در بازارهــای داخلــی  و بین المللی و 
تخصیص سهم قابل توجهی از این بازارها به تولیدات 

خود بوده است.

سرپرست معاونت امور معادن وزارت صمت تشریح کرد؛

»آزادسازی«یا »معدن فروشی«
سرپرســت معاونــت امــور معــادن و صنایع معدنــی وزارت صمــت 
نسبت به انتشار برخی شایعه ها درباره آزادسازی 6 هزار محدوده 
و معــدن غیرفعــال بــا تیتــر »معدن فروشــی« در روزهــای اخیــر، 

واکنش نشان داد.
»اســدالله کشــاورز« در این خصوص گفت:  بیان چنین مطالبی 
آن هم در شرایطی که وزارت صنعت، معدن و تجارت با اقدامات 
علمی و عملی در تلاش برای خروج معادن از حبس و رکود حاکم 

بر این بخش است، توهم است نه واقعیت.
این مقام مســوول با بیان اینکه این وزارتخانه پس از فرمایشــات 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر توجه بیشتر به بخش معدن نسبت به 
احصاء معادن غیرفعال اقدام کرد، افزود: آزادسازی محدوده های 
معدنی غیرفعال از 2 سال پیش تاکنون دستور کار این وزارتخانه 

بوده اما به دلایلی اجرای آن محقق نشده بود.
وی بیان داشــت: در حقیقت آزادســازی پهنه های مطالعه شــده از 
سال 95 انجام می شده و یکی از تکالیف مستمر و متداول معاونت 
امور معادن و صنایع معدنی بوده است و ارتباطی به مزایده ها یا 

ابتدا و انتهای دولت ها ندارد.
کشاورز، آزادسازی 6 هزار محدوده و معدن حبس شده کشور را 
اقدامی شجاعانه و خردمندانه دانست و گفت: بیش از یک سال 
از پایــان مطالعــات برخــی از ایــن پهنه هــا گذشــته بــود و کامــلا 
بلاتکلیــف بودنــد؛ ایــن موضــوع باعث بلوکه شــدن بیــش از 300 

هزار کیلومترمربع شده بود.
وی تصریح کرد: باید توجه داشت که با آزادسازی و واگذاری این 
معادن، رونق سرمایه گذاری و اشتغال در بخش معدن و همچنین 
تأمین مواد اولیه بسیاری از واحدهای تولیدی سراسر کشور انجام 
خواهد شد. این مسوول یادآور شد: مزایده 6 هزار محدوده معدنی 
با تعیین تکلیف نزدیک به هفت هزار و 500 محدوده بلوکه شده که 
مخالفت دستگاه های موضوع ماده 24 قانون معادن را داشتند و 
همچنین آزادسازی پهنه های اکتشافی به لحاظ موضوعی متفاوت 
است. وی افزود: از 13 هزار و 500 محدوده معدنی غیرفعال، 6 هزار 
محدوده مشــمول مزایده و هفت هزار و 500 محدوه از نظر وجود 
معارض و مخالفت ارگان های ماده 24 قانون معادن بلوکه بوده اند.
ادامــه داد:  و صنایع معدنــی  معــادن  امــور  معاونــت  سرپرســت 
ســازمان های صنعــت، معــدن و تجــارت اســتان ها در طــول ســال 
محدوده های معدنی مشمول مزایده را به صورت استانی و از طریق 
فراخوان عمومی واگذار می کردند که امســال مقرر شــد این مهم 
به صورت کشوری و از طریق سامانه »ستاد« )انجام مزایده ها و 

مناقصات دولت( انجام شود.
وی در ادامه با بیان اینکه واگذاری 6 هزار محدوده معدنی بزرگترین 
مزایــده ملــی کشــور بوده، افــزود: واگذاری معادن حبس شــده از 
طریــق مزایــده عمومی بــه افراد دارای اهلیت و صلاحیت، ســبب 

رونق بخش معدن خواهد شد.
کشــاورز اضافه کــرد: پارســال مقرر بود هفت هــزار و 500 محدوده 
بلوکه شده که به دلیل مخالفت ارگان های ماده 24 قانون معادن 
قابلیت واگذاری از طریق مزایده را ندارند، آزادسازی شود که این 
امــر بــه دلیــل اعتــراض ارگان هــای و مراجع ذی ربط مبنــی بر بروز 
فساد در بخش های مختلف محقق نشد و از دستور کار خارج شد.
سرپرســت معاونــت امــور معــادن و صنایع معدنــی بــه چگونگــی 
آزادســازی پهنه های اکتشــافی نیز اشــاره کرد و گفت: آزادســازی 
پهنه هــا پــس از پایــان مطالعــات اکتشــافی مجری پهنــه و معرفی 
مناطق امیدبخش انجام می شود که این مهم جزو اولویت های این 
وزارتخانه در سال های اخیر بوده است. وی با بیان اینکه براساس 
ماده 32 آیین نامه اجرایی قانون معادن نسبت به واگذاری پهنه های 
اکتشافی به شرکت های دولتی و غیردولتی توانمند برای مطالعه و 
شناسایی پتانسیل های معدنی کشور اقدام شده، افزود: پس از 
پایان مطالعه و شناســایی پتانســیل های معدنی و معرفی مناطق 
امیدبخش، تعدادی از محدوده ها برای انجام عملیات اکتشافی به 
مجری پهنه و محدوده های امیدبخش دیگر به منظور انجام فراخوان 

عمومی به سازمان های استانی واگذار می شود.
وی ادامه داد: بدیهی است در چنین شرایطی واگذاری بقیه پهنه ها 
از طریــق مزایــده عمومــی به دلیل عدم اطــلاع دقیق درباره وجود 

مواد معدنی، مبنای علمی و قانونی نخواهد داشت.
کشــاورز در ادامه با بیان اینکه طی آزادســازی 101 پهنه اکتشــافی 
در 25 اســتان کشــور حــدود 203 هــزار کیلومترمربــع از مســاحت 

بلوکه شــده معدنی آزاد خواهد شــد، افزود: آزادســازی پهنه های 
اکتشافی کشور هر سال طی برنامه زمان بندی شده انجام می شود 
و این مهم برای نخستین بار در کشور نیست که انجام می شود.

وی با بیان اینکه بلاتکلیفی مسوولان وقت در آزادسازی پهنه ها 
ســبب بلوکــه مانــدن بخــش وســیعی از مســاحت معدنــی کشــور 
شــده بــود، اظهار داشــت: پــس از اتمام مطالعــات 101 پهنه مورد 
اشاره، 13۸ محدوده امیدبخش حاصل عملیات اکتشافی معرفی 
شــد که این تعداد حدود 6 هزار و 500 کیلومترمربع از مســاحت 
کل پهنه ها را شــامل می شــود. وی ادامه داد: از کل محدوده های 
امیدبخــش اشــاره شــده، ۷۷ محــدوده بــه مســاحت بیــش از 2 
هــزار و ۷00 کیلومترمربــع بــرای برگــزاری مزایده عمومی در اختیار 
ســازمان های صنعت، معدن و تجارت اســتان ها و بقیه در اختیار 

مجریان پهنه های اکتشافی قرار گرفته است.
ایــن مســوول در پایــان بــا اعــلام آمادگــی ایــن معاونــت در جهــت 
و  از اصحــاب رســانه  بــه شــبهه ها،  پاســخ گویی  و  شفاف ســازی 
مطبوعــات خواســت تــا به منظــور انجــام رســالت اجتماعــی خــود 
نســبت به تشــریح ابعاد و دستاوردهای گسترده این طرح عظیم 
توجه داشته و قبل از توجه به شایعه ها از صحت و سقم مطالب 

و محتواهای منتشر شده علم و اطلاع کافی پیدا کنند.
بیســت و هفتــم اردیبهشــت ماه گذشــته آییــن آزادســازی 6 هــزار 
محدوده و معدن غیرفعال کشور با حضور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، روسای سازمان های صنعت استانی و تشکل های بخش 

خصوصی به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد.

رئیس اتاق مشترک ایران و عمان مطرح کرد:

 لزوم اتخاذ رویکرد تازه به تولید و صادرات 
در دولت جدید

در مجمع عمومی عادی سالانه اتاق مشترک ایران و عمان که با 
حضور حسین سلاح ورزی، نایب رئیس اتاق ایران و هییت رییسه 
و اعضای اتاق مشترک، تشکیل شد، محسن ضرابی رئیس اتاق 
مشترک ایران و عمان بر لزوم اتخاذ رویکرد تازه به تولید و صادرات 

در دولت جدید تاکید کرد.
محسن ضرابی ضمن اشاره به کاهش قابل توجه حجم صادرات 
ایــران بــه عمــان در ســال های 9۸ و  99 ، عمــده تریــن دلایــل ایــن 
امــر را صــدور بخشــنامه های متعدد مبنی بــر ممنوعیت صادرات 
کالاها، اخذ عوارض صادراتی، مشــکلات ناشــی از تعهدات ارزی 
صادرکننــدگان و افزایــش هزینــه های حمل دانســت که علاوه بر 
تحمیل هزینه های ســنگین و آســیب جدی به اعتبار تجار ایرانی 
در ایفای تعهدات خود، ســبب از دســت دادن بازارهای صادراتی 

نیز می گردد.
وی افــزود:در بحــث تهاتر کشــوری نیز، بــا توجه به موافقت وزرای 
صنعــت و تجــارت دو کشــور و اســتقبال بخــش خصوصــی و اتــاق 
بازرگانی عمان رمتاســفانه به ســبب بخشــنامه های متعدد بانک 
مرکزی ، این موضوع اجرایی نشد که امیدواریم در دولت سیزدهم،  

بــا تغییــر رویکرد دولت نســبت به تولیــد و صادرات، نه تنها نظام 
تهاتری کشوری راه اندازی گردد بلکه زمینه برای حضور جدی بخش 

خصوصی در بازارهای هدف صادراتی فراهم آید.
وی در ادامه به توافق به عمل آمده بین اتاق مشترک و اتاق بازرگانی 
عمان در برگزاری نخستین نمایشگاه مجازی کشوری بین ایران و 

عمان در مرداد ماه اشاره کرد .
در ادامــه، حســین ســلاح ورزی، نایــب رئیــس اتــاق بازرگانی ایران 
ضمن اشــاره به نقش عمان در حوزه دیپلماســی اقتصادی اشــاره 
داشــت، اتاق ایران و عمان چه از منظر شــکلی و ســاختاری و چه 
از حیــث عملکــردی، رویکــردی مبتنی بر نوآوری را در پیش گرفته 
و اقدامات بســیار ســازنده ای را در جهت توســعه روابط تجاری دو 

کشور داشته است.
 وی ادامه داد، کیفیت خدمات ارائه شــده توســط اتاق مشــترک 
بــه اعضــای اتــاق، تعامل تنگاتنگ ایــن اتاق با اتاق هــای بازرگانی 
اســتان ها در ارائه خدمات مشــورتی به فعالان اقتصادی ، رویکرد 
مســاله محور و نیز جایگاه شــناخته شــده و در خور توجه این اتاق 
در کشور عمان و نهادهای اقتصادی آن کشور که می تواند نقش 

مهمــی در تســهیل حضــور موفــق شــرکت های خوش نــام بخــش 
خصوصی کشور در بازار عمان داشته باشد، از دیگر نکات قابل 

تامل است.
شــایان ذکر اســت، در ادامه جلســه، گزارش عملکرد و صورتهای 
مالــی ســال 1399، روزنامــه کثیــر الانتشــار و انتخــاب حســابرس 
مســتقل و حــق ورودی و حــق عضویــت ســال 1400 اتاق مشــترک 
مــورد تصویــب اعضــای مجمع قــرار گرفت و بــازرس اصلی و علی 

البدل انتخاب شدند.

مرکز پژوهش های مجلس، گزارش داد 

چرا صادرات محصولات معدنی و فلزی افت کرد؟

مرکز پژوهش های مجلس، گزارش تحولات داخلی و بین المللی 
حوزه معادن و صنایع معدنی در 6 ماهه نخســت ســال 1399 را 
منتشــر کــرده اســت کــه بر اســاس آن، از مهم تریــن دلایل افت 
صــادرات محصــولات معدنــی و فلــزی می توان به شــرایط جدید 
ناشــی از شــیوع ویروس کرونا، سیاســت های تنظیم بازار دولت 
به منظــور کنتــرل عرضــه و قیمت محصولات معدنــی و فلزی در 
کشور، وضع عوارض صادراتی، تشدید تحریم های بین المللی، 

محدودیت در انتقال پول و حمل ونقل دریایی اشاره کرد.
مهم ترین عامل اثرگذار بر بازار در 6 ماهه نخست سال 99، شیوع 
جهانی ویروس کرونا بود که در ابتدای دوره شیوع این ویروس، 
بسیاری از معادن و صنایع معدنی به دلیل رعایت پروتکل های 
بهداشــتی و نیــز باتوجه بــه کاهــش چشــمگیر تقاضــای جهانــی 
برای کامودیتی ها، ســطح تولید و تجارت خود را پایین بیاورند و 
درنتیجه این مسئله افت قیمت اکثر محصولات معدنی و فلزی 
را در دنیا سبب شد.. معادن و صنایع معدنی دنیا به ویژه چین 
توانستند تا پس از یک دوره رکود و افت تقاضا و قیمت ها، روند 

روبه رشــدی را در پیش گیرند. راه اندازی مجدد کســب وکارها در 
کشور چین و غلبه بر شیوع بیماری در این کشور و درنظرگرفتن 
نقش مؤثر چین در بازار کامودیتی های دنیا، تقاضای محصولات 
معدنــی و فلــزی را مجــدداً افزایــش داده و رشــد قیمت هــا از ماه 
مــه 2020 آغــاز و تــا مــاه ســپتامبر ادامه یافت. تضعیــف دلار در 
این بازه زمانی یکی دیگر از دلایل مهم روی آوردن سرمایه برای 
خرید محصولات معدنی و فلزی بود که موجب افزایش قیمت 

کامودیتی ها در دنیا شد.
پس از کنترل نسبی شیوع کرونا در چین در اوایل سال 1399، 
گزارش انجمن آهن و فولاد این کشور نشان داد که تولید روزانه 
فولادسازان مجدداً افزایش یافته و موجودی انبارها به سرعت در 
حال تخلیه است که نشان دهنده رشد تقاضا و درنتیجه افزایش 
قیمت ها بود. در خرداد 1399 و با آرام شدن شرایط شیوع ویروس 
کرونــا در چیــن، ضریــب بهره برداری از واحدهــای کوره بلند این 
کشور نسبت به 63 درصد ماه فوریه، رشد قابل ملاحظه ای کرد. 
موجــودی انبارهــای ســنگ آهن در بنــادر چیــن، موجــودی بیلت 

در انبارهــای تانگشــان و شــاخص موجــودی کک در واحدهــای 
کک ســازی چین نیز نزولی شــد که همه این موارد نشــان دهنده 
بهبود وضعیت فولادسازان این کشور در بازه زمانی مورد اشاره 
بود که باعث شــد قیمت های جهانی بعد از ســقوط ماه فوریه، 
روندی صعودی را تجربه کنند. عبور کشور چین از بحران کرونا و 
تحریک تقاضای این کشور از طریق تعریف پروژه های زیرساخت 
بزرگ مقیاس، از عوامل بهبود تقاضای فولاد و رشد قیمت ها بود.

محصولات معدنی در ایران چه مشکلاتی داشتند؟  
در مقایســه 6 ماهه نخســت ســال 1399 با همین زمان در سال 
139۸ تولید بخش عمده ای از محصولات معدنی و فلزی در ایران 
با رشد روبه رو بوده است. در این مدت در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل، تولید پودر آلومینا 4.2 درصد، آلومینیم 55.4 درصد، 
کاتــد مــس 5.5 درصــد، ســنگ آهن 1۷.۷ درصــد، گندلــه ۸.9 
درصد، آهن اســفنجی 12.9 درصد، شــمش فولادی 0.6 درصد 
و محصولات طویل و تخت فولادی 2.1 درصد رشد داشته است. 
در این میان تولید کنســانتره ســنگ آهن با افت 3.2 درصدی و 

کنسانتره زغال سنگ با افت 6.2 درصدی روبه رو بوده است.
صادرات این بخش در 6 ماهه نخست سال از نظر وزنی با افت 
42 درصــدی و از نظــر ارزشــی بــا افــت 43 درصــدی مواجه بوده 
اســت. از مهم تریــن دلایــل افــت صادرات محصــولات معدنی و 
فلــزی می توان به شــرایط جدید ناشــی از شــیوع ویــروس کرونا، 
سیاست های تنظیم بازار دولت به منظور کنترل عرضه و قیمت 
محصــولات معدنی و فلزی در کشــور، وضــع عوارض صادراتی، 
تشــدید تحریم هــای بین المللــی، محدودیــت در انتقــال پــول و 

حمل ونقل دریایی اشاره کرد.


